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Skupno zasedanje področnih klubov poslancev Maribor in Murska 
Sobota v Ormožu. Boj za vstop med nerazvite. 

Zakon brez denarne osnove? 
Med številne razprave o 

osnutku zakona o manj razv i 
tih območjih v SR Sloveniji 

Podoba nerazvitosti 

se vkl jučuje tudi zasedanje 
področnih klubov poslancev 
Maribor in Murs.ka Sobota, 
ki je bilo v petek v Ormožu. 

Udeleženci zasedanja so 
bili enotni , da se z zakonom 
na splošno str injajo, da so za 
to, da se spre jme po kra jšem 
postopku in da bi vso na 
daljnje delo moralo po teka
ti tako, da bi zakon sprejeli 
še v letošnjem letu. 

Iz različnih stališč so oce
nili tudi sam n a m e n zakona 
in ugotovili, da k l jub vsemu 
gre za določeno premosti tev 
med dalekosežno sistemsko 
rešitvijo in konkre tn im u k r e 
panjem. Pozit ivne s t rani os 
nutka so predvsem v tem, da 
precizira in izpolnjuje dose
danje oblike medsebojne po
moči v razvoju zlasti na pod
ročju izobraževanja, p ro ra 
čuna, otroškega vars tva in 
delno na področju cestnega 
in vodnega sklada. V osnutku 
Je tudi pravi lno postavljeno, 
da je osnovni interes medse 

bojnega povezovanja na eko
nomskem področju vezan na 
delovne organizacije in b a n 

ke in da je tu osnovna ini
ciativa, da se odločajo za na 
ložbe in investicije na manj 
razvit ih območjih in da r e 
publika kot širša družbeno 
politična skupnost nastopa s 
spodbujevalnimi ukrepi in s 
sofinanciranjem razvojnih 
programov, ki so nujna osno
va gospodarskega napredka . 

Dosti r azprav je bilo tudi 
o kri teri j ih, ki jih navaja za
kon za izbiranje manj razvi
tih območij. Izražena je bila 
bojazen, da bomo razvili sa
mo najmanj razvite občine, 
tiste pa, ki so na robu ne raz 
vitosti, pa prepusti l i ž ivotar-
jenju in tako bomo čez pet 

let ugotavljal i , da imamo še 
nova nerazvita območja. Ob 
tej ostri borbi za vstop med 
nerazvi te so se kljub pr iza
devan jem mnenja delila. 

Okrog kvantif ikaci je zako
na se ie izikristaliziralo enot
no mišljenje, da je zakon 
brez ustreznih sredstev n i 
čen, zato mora osnutek zako
na predvidevat i tudi sredstva 
za razvoj nerazvit ih, sicer bo 
to zakon brez denarne osno
ve in se bo' razvodenel, k a 
kor že toliko drugih s is tem
skih zakonov, ki so samo ob
ljubljali niso pa imeli m a t e 
rialne osnove. Za finance je 
t reba posebno sk rb naložiti 
obstoječim dena rn im virom 
— temeljni izobraževalni 
skupnost i , vodni skupnost i , 
ces tnemu skladu in drugim. 

Po tem zanimivem in plod
nem zasedanju je predsednik 
SO Ormož povabil orisotne 
na ogled ormoške občine. Pr i 
tem so seoistavil i na J e r u z a 
lemu in Tomažu. Tu jim je 
podpredsednik SO Ormož 
pr ipravi l majhen sprejeni in 
j ih seznanil z značilnostmi 
Tomaža in njegove okolice. 
Podoba nerazvitosti ormoške 
občine je neka te re ooslance 
pretresla , s labe ceste pa so 
ver je tno mars ikomu pokvar i 
le razpoloženje. 

Po kosilu v hotelu J e r u z a 
lem v Ormožu so si poslanci 
ogledali tudi klet in posku
šali letošnji vinski pridelek. 

jr 

S seje delovnih skupnosti občine Ptuj 

Razprava O manjši 
razvitosti 

Tako kot so včasih nekate
re slovenske občine sramež
ljivo priznale, da so manj 
razvite, si danes v razpravi 
osnutka zakona o pospeševa
nju manj razvitih območij v 
Sloveniji prizadevajo, da bi 
status manj razvitosti v ce
loti pridobile. Ptujska obči
na je po dosedanjih ki i te-
rijih na dnu seznama 11 slo
venskih občin, ki izpolnju
jejo vsaj dva kriterija za sta
tus manj razvitega območja. 

Precej živahna, vendar ne 
tako kot smo pričakovali , je 
bila na zadnji seji zbora d e 
lovnih skupnosti občine Ptuj 
razprava o osnutku zakona o 
pospeševanju mani razvitih 
območij v Sloveniji. Odbor
niki so pozdravili uk rep s lo
venske vlade in s precejšnjo 

mero boiazni ugotavljali , da 
so dosedanji trije kr i ter i j i : 
narodni dohodek na prebi
valca, ki mora biti nižji od 
5.000 din, odstotek kmečkega 
prebivalstva v občini, ki mo
ra presegati 40 "/o ter odsto
tek zaposlenega prebivalstva, 
ki z upoštevanjem dnevne 
migracije ne sme presegati 
20 "/n — dokaj realni pokazo-
valci razvitosti določenega 
območja. 

Ptujska občina izpolnjuje 
od treh — dva kriteri ja manj 
razvitosti in sicer z 42 4 od
stotnim deležem kmečkega 
prebivals tva in z 17,.3 od
stotki zaooslenih občanov, ne 
izpolnjuje pa kri ter i ja , ki ga 
določa narodni dohodek na 
prebivalca v ptujski občini. 
(Nadaljevanje na zadnji strani) 

Vreme 
do nedelje, 15. novem
bra 1970. 

Lunine spremembe: 
prvi krajec bo v petek, 
6. novembra 1970 ob 
12,47. 

Napoved: ob koncu 
tedna, okrog 6. novem
bra bo nastopilo vetrov
no vreme z vmesnimi 
plohami. Občutnih ohla
ditev ne bo. V prvih 
dneh prihodnjega tedna 
se bo lepo jesensko vre
me nadaljevalo. 

Alojz Cestnik 

Naročnike 
in bralce 
našega lista prosimo za razumevanje glede na 
ohseg današnje številke. Tiskarna nam je 
sporočila v ponedeljek (2. novembra) dopol
dne, da moramo še isti dan poslati vse roko-
|)ise, če želimo imeti časopis na naših navad
nih šestnajstih straneh ter da lahko tiskamo 
zaradi okvare rotacijskega stroja 16 ali 8, ne 
pa tudi 12 strani. 

( l lede na te okoliščine smo bili prisiljeni 
pripraviti to številko v pričujočem obsegu. 
Mpamo. da bodo prihodnji teden te težave že 
odstran jene. 

U P R A V A 

Zakon o manj razvit ih na 

II. seji občinske 
konference SZDL 
Ormož 

Prejšnj i t eden je bila v 
Ormožu II . seja občinske 
konference SZDL. Vodil jo je 
njen predsednik Vladimir 
Ožbolt. Poleg članov konfe
rence so se je udeležili tudi 
Adi Sarman , zvezni poslanec 
socialno zdravstvenega zbo
ra, dr. Mitja Mrgole in F r a n c 
Kranjc , oba poslanca repu
bliškega socialno zdravs tve
nega zbora, Ciril Rajšp, r e 
publiški poslanec gospodar
skega zbora. F ranček Novak, 
predsednik SO Ormož in 
preds tavniki družbeno poli
tičnih in delovnih organiza
cij Ormoža. 

Konferenca ie med drugim 
imela namen razpravl ja t i o 
vlogi in mestu manj razvi
tih območij (referat je podal 
Vladimir Ožbolt) in komen
tirati osnutek zakona o manj 
razvit ih območjih (komentar 
je oodal Ciril Rajšp). 

Razprava je obšla prvo t e 
mo in se usmeri la na osnu
tek zakona o manj razvitih 
območjih v SRS. 

Vsi d iskutant i so bili enot
ni v tem, da je zakon, ob k a 
terem je že bilo prelitega 
mnogo žolča, prvi konkre tn i 
akt. ki bo s svojimi ukrepi 
pospešil razvoj manj razvi
tih in da se bo t reba v s k u p 
ščinskih in vseh drugih de
batah krepko boriti , da bo 
tudi osvojen z vsemi amand
maji. To je akt, ki legalizira 
obstoj manj razvitih podro
čij in prispeva k razvoju ide
je o policentr ičnem sistemu 
gospodarskega in drugega 

družbeno političnega razvoja 
Slovenije. Strinjali so se tu 
di z kri teri j i , ki j ih navaja 
osnutek zakona za določeva
nje manj razvit ih območij, 
ke r smatra jo , da bodo DO teh 
kri ter i j ih izbrane občine, ki 
so resnično manj razvite in, 
ki v svojem razvoju zaosta
jajo celo za jugoslovanskim 
poprečjem. Tudi sredstva, 
določena v te namene, so 
omejeiia, zaradi tega jih ne 
bi kazalo drobiti , ampak iih 
ie t reba namenit i tja, kjer 
so t r enu tno najbolj ootrebna. 
Glavno breme razvoja manj 
razvit ih območij bodo nosila 
ta območja samo in zato mo
rajo biti pr ipravl jena mobi 
lizirati vse dejavnike, da se 
ta razvoj tudi resnično do
seže. 

Konferenca ie tudi opozo
rila na določene pomanjk l i i -
vosti osnutka zakona. Tako 
so k če t r temu členu, kjer go
vori o tistih, ki bi nai skrbeli 
za razvoi nerazvit ih, podali 
mnenie , da to r.i samo nalo
ga prizadetih občin samih, 
delovnih organizacii in n i i -

'hovih asociacij, ampak naj bo 
to skupna sk rb vseh de javni 
kov v republiki in tako bi 
vso zadevo postavili neko
liko širše. Ob šestem členu se 
je vnela diskusija, kaj bi naj 
bilo p r e j : zakon ali s redn je 
ročni program razvoja? Ugo
tovili so, da je tako razglab
ljanje odveč, ker je sam za
kon ena izmed oblik ori t iska 
na oblikovalce s rednjeroč-
(Nadaljevanje na zadnji strani) 



Beseda ZfCJ 
ZKJ se je sestala na svoji 

prvi konferenci po IX. kon
gresu, da b i ocenila aktualno 
politično in gospodarsko si
tuacijo in se dogovorila o 
nadaljnji aktivnosti milijo
na svojih članov v obvlado
vanju težav in zaprek, ki se 
pojavljajo na poti izvajanja 
reforme. 

ZKJ označuje za razliko od 
drugih partij lastnost, da 
gleda resnici odprto v oči, da 
analizira težave in išče pot 
za reševanje le-teh. 

V boju za samoupravno, 
socialistično družbo je ZKJ 
zabeležila veiike uspehe, ven
dar je imela in jih bo imela 
v bodočnosti obdobja, ko je 
bil vzpon otežkočen in zavrt. 
Partija, ki ne priznava real
nosti, ker bi bila ta v dolo
čenem trenutku zanjo ncpo-
voljna, se uspava na lovori
kah in prepušča svoje revo
lucionarne lastnosti drugim 
silam na drugi strani bari
kade. 

Moč naše ZKJ je prišla, v 
tem času nepovoljne gospo
darske situacije in težav v 
vztrajanju na liniji družbe
ne in gospodarske reforme 
do polnega izraza. Odprto, 
brez vsakega olepševanja in 
brez praznih obljub je opo
zorila ZKJ na našo trenutno 
gospodarsko situacijo ob do
ločenih pozitivnih rezultatih, 
na situacijo, ki jo označuje 
vse večja inflacija in nestal-
nost. večanje plačilnega ne-
ravnovesja, motnje v delitvi 
in zastoj v rasti industrijske 
proizvodnje. 

Vzroke vseh teh težav do
bro poznamo. Sila ZKJ v tem 
t r e n u t k u pa je v tem, da je 
v pravem času izrekla pravo 
besedo ter opozorila »da ni-
kakšne besede ne morejo re-
š:ti težav, niti nobeni admi
nistrativni ukrepi, le več re
da fn discipline tam, kjer je 
to potrebno, »ahko začasno 
nekaj pomaga, trajne rešitve 
pa so nekje drugje. 

Zveza komunistov je torej 
izraKlla svoja stališča. To ni 
nič noicfra, niti senzacional
nega, še manj vse rešujoče-
ga. Bližn.ia bodočnost pa bo 
pokazala, če je diaarnoza in 
terapija pravilna. 

Gre za krepitev material
ne isnove delovnih organi
zacij. P i t k stabili?;aciji za
hteva ustvaritev možnosti za 
nadaljnjo modernizacijo pro
izvodnje in za "litrejši razvoj 
nasploh. To je mogočp doseči 
le s povečanimi napori oro-
i?:vaj«!eev za povečanje pro-
d5iJ<tivnosti in ustvaritev 
v č j i l i dohodkov oziroma z 
d '"ugf:ri! besedami, da se r a z 
širi in za.fTotovi odJočiSen 
voliv d( !a na i s e oblilce kon-
cntr-^cšip in g i b a n i d^nar-
r>'h a k M m u J a c i i . Za komuni
s t ' je na tem področju do
volj prostora za akcijo. 

SM 

Cesta Ormož - Obrez, T rnovc l - Nedelišče, O rmož - Vratno In 
ureditvena dela na Kolodvorski ulici v Ormožu 

Ce daš za pivo, se pelješ 
po asfaltu 

o gradnj i ceete Ormož — 
Obrez smo že večkra t pisali, 
zato naj samo še povemo, da 

Del prenovljene ceste Ormož— Obrez v Pušencih 

je cesta prak t ično gotova i'n 
že (neuradno) odpr ta za p r o 
met . Tudi most v Pušencih, 
ki je delal največ preglavic, 
je že asfal t i ran. Opravi t i m o 
rajo še nekaj ured i tvenih del 
kot je urejevainje bankin , 
asfal t i ranje večjih odcepov 
in vaških poti in kopanje ob
cestnih ja rkov. Rok dogra
ditve je 29. november in no 
benega dvoma ni, da bodo 
dela še pred rokom gotova. 

Zanimivejše reči se doga
jajo okrog gradnje ceste T r -
novci — Nedelišče na hrvaški 
s t rani . Dela izvaja cestno 
podjetje Varaždin in z g rad
njo je vse v redu. V celotni 
dolžini so položili prvo plast 
asfalta in sedaj vlečejo že 
drugo. Cesta je seveda zapr
ta za ves promet . Obvoz je 
prek Pres ika in Lopat inca. 
Zanimivo pa je, da se vam 
po tem obvozu ni t reba pe 

ljati, če ste pripravljemi seči 
v žep. Stroji , ki zapirajo c e 
sto se h i t ro umaknejo , če daš 

za pivo. Presenet l j ivo je t u 
di, da ti delavec to odkri to 
pove po čisto preprost i logi

k i : če daš za pivo se v Ca-
kovec pelješ po asfaltu, če ne 
pa po slabi makadamsk i ce
sti in pot je še 15 k m daljša. 
To ni samo zanimivo ampak 
tudi resnično. No, naj bo k a 
korkoli , cesta bo v novem
bru letos gotova in to je g lav
no. 

Da bo cesta Ormož — Ca-
kovec v celoti »obdelana« se 
moramo dotakni t i odseka 
Središče — Trnovci, ki bo, 
kot smo že pisali, ostala za
enkra t še m a k a d a m s k a . Po 
najnovejših ves'teh pa se je 
tudi za to 2,5 k m dolgo c e 
stišče prižgala svetla luč. Na 
republ iškem cestnem skladu 
zagotavljajo, da bodo s red
stva za to že v p rogramu za 
leto 1971. Ostane n a m skupno 
upanje, da bo temu res tako 
in ta važna prometna žila, ki 
povezuje dve bra t sk i r e p u b 
liki d rugo leto dokončno u -
rejena. 

Za cesto Ormož — Vratno 
so v le tošmem letu v Varaž -

Cestišče je urejeno. Čakajo še železnico, kdaj bo postavila 
nove zapornice in razširila prehod 

dinu imeli na razpolago lOj 
s ta r ih milijonov, celotna in. 
vesticija pa znaša 360 mili. 
jonov. Razpoložljivi denar so 
porabil i za gradnjo mostov, 
dovoz gramoza in druga zê  
meljska dela. Ves čas so 
mislili, da bodo dobili 260 nai. 
11 jonov s tar ih din premostit, 
venega kredi ta pri izvajalcu, 
Do tega ni prišlo, ker so se 
preveč zadolžili p r i gradnji 
mostu prek Drave v Varaždl. 
nu in zaradi izredno kritične 
situacije v zvezi z likvidacijo 
podjetja Tehnogradnje , ki je 
most gradilo. Tako so vsi le 
pi načr t i in obeti padli v vo.j 
do. Varaždinci še iščejo dru. 
ge rešitve, a bo zadeva zaen. 
k r a t še ostala in cesta od mo. 
stu v Ormož do Vra tna neas. 
fa l t i rana. 

Uredi tvena dela na Kolo. 
dvorski ulici v Ormožu zaje 
majo cestno križišče na vr 
hu klanca, modernizacijo it| 
š ir i tev železniško cestneg; 
križišča pr i postaji in začet 
ke nove ormoške kanalizaci 
je. jr 

Ob robu 
K m a l u bo prišlo v pozabe 

da SO' v Slovenski Bistric. 
zgradili novo mrtvašnica 
kupil i avto za prevoze unu-
lih, pa tudi to, da so spreje
li odlok, ki govori, da mora
jo umr le iz Slovenske Bi
strice in bližnje okolice ob
vezno prepel ja t i v mrtvašni 
co na pokopališču, ki je bili 
zgrajena tudi z denar jem, k 
so ga s samopriispe\''kon 
zbrali občani. 

Na k ra jevn i skupnost 
sem povprašal , zakaj odlok! 
ne izvajajo, povedali pa a 
mi, da tega ni k r iva krajev 
na skupnost , t emveč milica 
ki dovoljuje pogrebne spre 
vode skozi mesto. Ce teh do
voljenj n e bi bilo, potem b; 
umrle moral i prepel jat i v 
mrl iško vežo. 

In ko smo že pri stvari, 
naj povem še neka j , česar 
sicer n isem izvedel pri bi
striški k ra jevn i skupnosti 
Ni še dolgo tega, ko bi mo
rali s pogrebnim av tom pre-' 
peljati pokojnico iz Ložnice 
na bistr iško pokopališče. To
da avto se je up r l in ni ho
tel n ikamor . Ka j je ho^ej 
sin pokoj niče drugega, kot 
da je sedel v svoj osebni av
tomobil in z n j im »vlekel' 
avto, ki je pedijal pokoijno 
mater . Za obema avtomobi
loma pa še sprevod . . . 

Po tem se je ustavilo pred' 
s topnicami, ki vodijo de 
kul turnega doma in cerkv«' ^ 
Pogrebni avto je menda po^ ^ 
stopnicami sameval dva dni' 
ko se je nekdo le odločil i ' , 
pogledal, kaj je sploh naro- ^ 
be. Ugotovitev je bila ka| ^ 
malce »razveseljiva«, kajt-, 
avto je bil povsem v redu j 
— le bencina je zmanjkalo j 
Seveda pa je brez te žlahtJi'; 
teko6ine nemočen k u p že j 
l e z j a . . . ; 

Ne vem, ali sorodniki V*>' j 
ko j niče vedo za to drug' , 
s t ran : vseeno jim zagotov'j 
ni. Po mestu pa so o teil j 
govorili s kančkom ironij«! 
povsem nepotrebno, pa vrn j 
dar u p r a v i č e n o . . . D \ 

Zmanjšan izvoz IM POLA 
Za devetmesečno poslova

nje bistriškega Impola je 
morda najbolj značilno moč
no povečanje domačih cen 
aluminija, manjša možnost 
oskrbe z domačim alumini
jem, ki je v istem obdobju 
lani znašala 57 odstotkov, le
tos pa le 31 odstotkov po
trebnih količin, povečanje 
cen tudi na zunanjih trži
ščih, zaostaj&nje povečanja 
cen polizdelkov na domačem 
in tujem tržišču ter težave 
pri izvozu. 

V devetih mesecih letoš
njega leta so povečali proiz
vodnjo v priir..~r'-ivi z istim 
ofcdobjem lani za 24 ^odstot
kov DO količini, po vredno
sti pa za 16 odstotkov. Plan 

so v Impolu dosegli le v fe
b rua r ju in juniju, v ostalih 
mesecih pa so precej zaosta-
jah . Najbolj je za p lanom 
zaostal obrat Montal, in s i 
cer po količini, f ak tu r i rana 
realizacija pa je za ta obrat 
precej bolj ugodna. P redv i 
devanja so presegli v žič
nem obratu, med tem ko s t i -
kalniški obrat p rav tako ni 
dosegel planskih p redv ide
vanj . 

V omenjenem obdobju so 
na domačem trgu povečali 
prodajo skoraj za eno polo
vico, izvoz pa ie za 5 odstot
kov nižji kot v istem obdob
ju lani. 

O vsej problematiki so 
razpravl jal i na sestanku 

predsednikov svetov organi 
zacij združenega dela, k jer 
je tehnični d i rek tor dipl. 
inž. F ran jo Kikec opozoril 
na h i ter obrat na tržišču, ki 
zahteva čimbolj uspešno p r i 
lagoditev razmeram. Poleg 
tega, da se pojavljajo teža
ve s surovinami in tehnolo
gijo, nastajajo zastoji tudi 
zaradi nestrokovnega r a v n a 
nja s stroji. Kl jub temu, da 
se položaj v zadnjem času 
izboljšuje, bo potrebno po
ostriti delovno disciplino, to 
pa so zahtevali tudi delavci 
sami. Tržišče terja vedno 
več, zato so potrebni napori 
vseh članov kolektiva, ki 
mora za končni uspeh po
iskati vse skri te rezerve, -d 



Poslansko vprašanje 
in odgovor 

Poslanec Ivan Pučnik , ki 
je bil izvoljen v občini Slo
venska Bistrica je v republ i 
škem zboru postavil nas led
nje vprašan je : 

»Na cestnih križiščih v 
smeri proti Avstri j i povsod 
vidimo kažipote z napisi Kla -
genfurt itd., v sosednji Av
striji pa povsod, za naša po
polnoma slovenska naselja, 
napise v nemškem jeziku. 
Smatram, da ni prav , da na 
cestnih križiščih na kažipote 
za naša delno s lovenska na 
selja v Avstri j i ne napišemo 
slovenskih imen, če si na 
primer v Avstri j i za naša po
polnoma slovenska nasel ja 
lastijo pravico do napisov v 
njihovem jeziku. Mislim, da 
to načenja naš nacionalni po
nos in do neke m e r e razoro-
žaje našo nacionalno m a n j 
šino, ki živi izven naših m e 
ja, ker j im niti v dvojezič
nem napisu, če ne že samo 
v s lovenskem, ne kažemo 
smeri v njihove kra je . Zato 
postavljam Izvršnemu svetu 
SR Slovenije vprašanje , ali 
ne bi kazalo o t em razmisl i t i 
in po možnosti naj t i določe
ne rešitve,« 

Naj zabeležimo še odgo
vor: »Poslansko vprašan je 
tovariša Pučnika se p r avza 
prav deli na dvoje pod v p r a 
šanj : 

— zakaj na cestnih kaž i 
potih v smeri proti Avstri j i 
vidimo kažipote z napisi mest 
In naselij v nemškem jeziku 
(tu misli p redvsem na mesta 
in naselja, kjer živi naša s lo
venska manjšina) in 

— zakaj v sosedni Avs t r i 
ji označujejo kožipote za n a 
ša slovenska naselja in m e 
sta v nemškem jeziku.? (Od
govarja Boris Vadnjal , član 
Izvršnega sveta, op. p.). 

Odgovoriti moram, da ne 
obstajajo mednarodna dolo
čila glede uporabe jezika v 
cestni signalizaciji, razen t a -
b imenovanega protokola 
Iconference Združenih n a r o 
dov o cestnem in avtomobi l -
sltem t ranspor tu iz leta 1957, 
ti se glasi: V kolikor so n a 
pisi na znakih ali posebnih 
lablicah, mora biti nj ihov 
^ekst na na rodnem jeziku in 
fventuelno na enem izmed 
•iradnih jezikov Združenih 
larodov.« 

Razumemo smisel vp ra ša -
Via, v^endar je pot rebno za-
levo obravnava t i s cestno 
>rometnega stališča. Cestna 
•lužba je sedaj za smer p ro -
,i Avstriji , kakor tudi proti 
taliji, po.stavila p rometne 
•fiake z navedbo mest in 
krajev izključno v s loven-
'l̂ em jeziku, odnosno, le n a 
kazala smer, ki vodi na m e j -
*i Drehod s sosedno državo, 
f̂i čemer so se uporabil i n a -

'isi kot npr. Italija, Avstr i ja . 
Nekatere obmejne občine pa 
o oostavile nekaj kažipotov 

Oznako sosednih kra jev v 
'^mšicem jeziku, kot j e to 

npr . v Mariboru. Namen pri 
tej postavitvi j e bil posredo
vati čim boljšo orientacijo, 
oziroma najustreznejšo us 
mer i tev inozemskih ude le 
žencev v tem cestnem p ro 
metu. To na eni s t rani , na 
drugi s t rani pa so že l e l e - s 
tem občinske skupščine n a 
pravit i pri t isk na sosedne lo
kalne in druge, p redvsem 
prometne organe, da napiše
jo na smerokazih imena slo
venskih mest, oziroma jugo
slovanskih, v slovenskem, 
oziroma or iginalnem jeziku. 

Se bolj nerazumlj ivo od 
tega, da imamo na naši s t r a 
ni napisana imena npr . v 
nemškem jeziku, je to, da 
imamo v Gradcu na vseh 
smerokazih napisan Mar ibor 
v nemškem jeziku (Marburg). 
Znano je, da so imena kra jev 
na medna rodn ih p rometn ih 
ka r t ah označena z imeni v 
jeziku države, v ka te r i se 
nahajajo in da se tudi tur is t 
in potnik or ient i ra predvsem 

po teh ka r t ah . Zato nam je 
tembolj nerazumlj ivo s tal i 
šče oblasti v sosednih deže
lah, da naša slovenska i m e 
na pišejo v svojem jeziku. 
Ustvar ja se vtis, da ni pr iso
ten pri teh odločitvah samo 
vpliv prometn ih s t rokovnja
kov. 

Ker gre pri reševanju te 
problemat ike p redvsem za 
naše akt ivno uvel javl janje 
stališč, da se imena mest 
in naselij pišejo v jeziku d r 
žave, v ka ter i se nahajajo, 
pri t em pa bi bilo koris tno 
upoštevat i tydi velik ma lo 
obmejni promet in prisotnost 
manjš in na eni kot na drugi 
s t rani , bi mora la biti naša 
akt ivnost pr isotna ne samo 
na lokalni, to je občinski 
ravni , temveč tudi prek n a 
ših diplomatskih p reds t avn i 
štev.« 

Posilamec Ivan Pučnik si je 
obdržal pravico do doda tne
ga vprašanja . 
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Ta teden v naši 
bližnji zgodovini 

6. novembra 1928 — je bil 
v Dresdenu IV. kongres K P 
Jugoslavi je , ki se ga je ude 
ležilo 22 delegatov. Na kon
gresu sta v imenu komin te r -
ne sodelovala Pa lmiro Togli-
ati in Manuilski . Sprejel je 
resolucijo o gospodarskem 
in poli t ičnem položaju v J u 
goslaviji in podčr ta l potrebo 
po par t i j ski disciplini. Z od
pravo frakcij j e začasno 
vzposta-j(ll enotnost par t i je . 
Poudar i l j e pomen ideolo
škega dela. Na tem kongre
su se je prvič razpravl ja lo o 
značaju bodoče revolucije. 
Novo vodstvo je izvolil p red
vsem iz indust r i j skih de lav
cev. Za političnega sekre ta r 
ja je bil izvoljen Jovo Male-
š:č Mart inovič . za organiza
cijskega pa Djuro Djakovič. 

1943 — je Rdeča a rmada 
osvobodila Kijev. 

7. novembra 1921 (od 7. do 
9.) — je bil v Rimu kongres 
fašističnih organizacij . Faš i 
stično gibanje, ki se je zače
lo marca 1919, da prepreči 
delavsko revolucijo v Italiji, 
se je na tem kongresu kon
st i tuiralo v Nacionalno fa
šistično s t r anko (PNF). De
lavci v Rimu so protestirali 
proti fašističnemu kongresu 
s splošno s tavko, ki je t r a 
jala do 15. oktobra. 

1941 — je začela oddajati 
radijska postaja OF (imeno-
vana »kričač«). Oddaje so 
bile ob ponedeljkih, s redah 
in netkih, t ra jale so 15 mi
nut, zadnja pa je bila aprila 
1942. 

J.944 — je pr i Črnomlju 
nesrečno izgubil življenje 
k o m a n d a n t GS NOV in POS 
narodni heroj F ranc Roz-
ma.n-Stane. 

8. novembra 1931 — so b i 
le skupščinske volitve, gla
sovanje za kral jevsko dikta
turo, ki jo je zasitopala edi
na lista z genera lom Zivko-
vičem na čelu. S ponaredki 
vred je bila udeležba zelo 
nizka. 

1942 — so se v severoza
hodni Afriki izkrcali Anglo-
Američani . 

9. novembra 1944 — je v 
Beogradu zasedala Velika 
protifašistična skupščina Sr 
bije, ki je sklenila, da se 
preoblikuje v Protifašistično 
skupščino kot najvišje zako
nodajno in p reds tavniško 
telo Srbije v federativni J u 
goslaviji. 

10. novembra 1943 — je po 
seji 10 OF, ki je razprav l ja 
la o p r ip ravah slovenske de
legacije za II. zasedanje 
AVNOJ. odšlo na pot v Ja j 
ce 16 sloven.-kih delegatov. 

11. novembra 1941 — je 
radijska postaja Svobodna 
Jugoslavija začela oddajati 
iz Sovjetske zveze poročila o 
narodnoosvobodilnem boju. 

1948 (od 11. do 15.) — je 
bil v Ljubljani II. kongres 
KP Slovenije. Politično po
ročilo je prebral Miha Ma
rinko, orijanizacijsko pa Sta
ne Kavčič. Poročilo tovariša 
Marinka vsebuje pregled in 
oceno delavskega gibanja na 
Slovenskem, zlasti delovanje 

KP po uvedbi šestojanuar-
ske diktature (v obdobju 
ljudskofrontnega in v letih 
narodnoosvobodilnega giba
nja), obravnava pa tudi na
loge KPS po osvoboditvi. II. 
kongres je sprejel resoluci
jo o osnovnih tekočih nalo
gah organizacije KPS, zlasti 
v zvezi z OF, s sindikati, z 

mladin.sko organizacijo in z 
AFi*̂ , ter resolucijo, ki za
vrača obtožbe informbiroja. 
Izvoli! je 47-č!anski C'K, 18 
kandidatov /a člane CK in 
9-člansko revizijsko komisi
jo. Za sekretarja politbiroja 
je bil izvoljen Miha Marin
ko. 

Stari praznik veselega Martina bo letos 
zaž ive l v Ormožu v svoj i tradiciorialiii 
podobi. Tople kvasenice, brači in putarfi 
fjer kronika o kroničnih alkoholikih 

Veselo martinova-
nje v Ormožu 

v Ormožu je že dolgo p r i 
sotna ideja o poživiitvi go
stinsko tur is t ične dejavnosti . 
Do sedaj je bil pus tn i torek 

edina pr i redi tev te vrs te . 
Ker je Ormož znan po kva l i 
tetnih vinih, ki pa jih ne bi 
bilo. če ne bi bilo Mart ina , 
ki j ih krst i , se mu pač m o 
rajo na pr imeren način od
dolžiti. 

Ta dolg bo plačalo Delav
sko prosvetno druš tvo Or 
mož, ko bo v soboto, 7. no
vembra priredilo veselo fol
klorno prireditev. Osrednji 
del sprevoda bodo sestavl ja
li muzikant i in improviz i ra
na klet na tovornjaku, kjer 
bo legendarni Mart in, sp re -
minjevalec mo.šta v vino, z 
gosko in rešetom točil pri.st-
ni pridelek letošnjega leta. 
Na vr.^ti bo tudi kronika o 
kroničnih alkoholikih, ki bo 

»obrala« vse tiste, ki se bo
rijo »proti« alkoholizmu. Na 
razpolago bo mladi mošt in 
staro vino, k temu sodijo tu-

Martin v sodu, klopotec in gos v zamisli Bojana Obre-
kala 

di pr leške kvasenice in p e 
sem bračev in piitarjev. 

Pr iče tek »slovesnosti« bo v 
soboto, ob 4. uri popoldne na 
Mestnem trgu. Po tej p r i r e 
ditvi bo posebna degustaci ja 
vin v avli ormoške k inodvo-
rane, zvečer pa veseli r i n -
garaja v dvorani z Mar t ino 
vo gosko in ansamblom Zi -
brat . 

Pravi jo , da bo ta vesela 
pr i redi tev presegla vse dose
danje in da se bo dalo v ide
ti vse mogoče s tare običaje, 
ki jih je, misl im da smo v tem 
enotni, vsekakor treba ohra 
niti in z njimi poživiti go
stinsko turis t ično dejavnost 
v Ormožu. jr 



Ob A m v u mrtvih 
v Slovenski Bistrici 

Vremenoslovci se to pot 
niso ušteli. Ljudje so v veči
ni primerov morali pustiti 
pripravljeno zimsko opremo 
doma, kajti lepa in sončna 
nedelja je bila. Dopoldne je 
bila pred spomenikom pad
lim na Trgu svobode žalna 
slovesnost, vence pa so po
nesli tudi k bojišču Pohor
skega bataljona na Pohorju 
in na partizanske grobove na 
bistriško pokopališče, kjer 
se je od zgodnjih jutranjih 
ur pa do kasne noči zvrstilo 
na stotine ljudi. Ta dan so 
o svo.1cih, znancih in prija
teljih rekli spoštljivo besedo 
več, grobovi so odsevali naj
prej v soncu, potem v siju 
tisočih svečk. Prodajalci 
sveč so ob vhodu ponujali še 
zadnje proizvode, otroci pa 
so î dajali opravkov s pri
žiganjem. Vse je bilo, kot se 
za takšen dan spodobi, le ce
sta, ki se vi.ie skozi hruškov 
nasad proti pokopališču, ni 
kazala spoštljive podobe. 
Nekdo je ob njej nasul ne
kaj kupov peska, vendar 
verjetno ni utegnil dela do
končati, kajti pot je bila 

takšna, da so ženice zmaje
vale z glavo, pa tudi tisti, ki 
enkrat v letu obiščejo ta 
sveti kraj, niso prikrivali 
nezadovoljstva. Škoda, da je 
bil pesek ob robu . . . 

Tisti, ki ga menda ni 
utegnil poravnati, ga je pri
peljal prepozno, ali pa je 

pozabil, da bi občani morda 
to delo opravili brez godr
njanja, če bi jih kdo zbral. 
Tftko pa je bilo na večer 
preveč nepotrebnega spoti-
kanja in morda celo kakšne 
hude besede, ki vsekakor ob 
takem dnevu ni izrečena 
glasno. 

Ne, da bi samo ogovarjali, 
toda so stvari, ki jih ob mal
ce večji pozornosti ne bi bilo 
potrebno nokazati s prstom. 

Že drugi poraz 
Judoist i Impola so v okvi

ru inter lige. v kater i nas to 
pajo slovenska in avstr i jska 
moštva, gostovali v Lipnici, 
kjer so se pomerili z domačo 
ekipo in presenetl j ivo izgu
bili 10:8. To je že drugi za
poredni poraz Bistrica nov v 
tej sezoni. V prvem krogu ie 
bil rezultat neodločen 4:4, za 
Impol za so zmage dosegli: 
Topolčnik, Brbre , Stern in 
Prelog. medtem ko sta Dra
gic in Ferk dosegla neod
ločen rezultat . Tudi v d r u 
gem krogu so Bistričani po-
vedli. Najprej je gladko zma
gal Topolčnik. potem pa še 
Brbre. Domačini so rezul tat 
izenačili, spet pa je Stern 
priboril točko svoji ekipi. 
Tako kot v prvem delu ie 
zmagal Prelog tudi v drugem 
srečanju. V nadal jevanju pa 
so judoisti Impola vsa s re 
čanja izgubili ter tako d o 

živeli poraz. Vsekakor pa 
moramo omeniti , da sta tako 
avstri jski sodnik kot naš 
Pliberšek. večkra t grešila pri 
svojih odločitvah. Posebno 
se je to pot »izkazal« P l iber 
šek, ki prav zares ni naredi l 
usluge svojim tekmovalcem, 
ki bi si bili zaslužili neodlo
čen rezultat . S tem porazom 
je Impol izgubil vse možno
sti, da bi ponovil lanskole t 
ni uspeh, ko je hi\ p rvak te 
lige. 

Rezul ta t : Lipnica—Impol 
10:8 (93:59) — prvi krog: 4:4 
(40:26). drugi krog: 6:4 
(53:33) 

Judoist i bodo nadaljevali s 
tekmovanji v soboto, ko bo 
v Slovenski Bistrici prvo ko
lo slovenske lige. 

du 

Po 1. ni}vembru 

V S I KI SMO 
IMEU 
NEKOGA R A D I . . . 

Res lepa poznojesenska 
sončna nedelja, ki je bila 
posvečena umrl im, je bila le
t o s še izredno naklonjena 
p rav vsem, ki smo se tega 
dne poklonili spaminu vseh 
svojih sorodnikov, znancev, 
pri jatel jev, zlasti pa še pad
l ih borcev za svobodo, k a t e 
r i h kosti počivajo sirom DO 
naši domovini. 

Skoraj ni bilo nikjer gomi
le , ki nas opozarja, d a glo
boko pod njo DOČiva naš Zem
ljan, da na njej ne bi bilo 
cvetja belih kr izantem. da na 
njej ne bi cvetele mačehe, da 
ne bi na njih gorelo vsaj ne 
k a j svečk. 

Ta dan so ljudje prihiteli 
na grobove svojih na stotine 
ki lometrov daleč, celo iz t u 
j i n e , kajti vsaj e n k r a t n a le
to se želijo vsaj v mislih Do
govarjati nekater i s soborci. 
drugi s starši, brat i , ses t ra
m i pa tudi s svoiimi otroki, 
k a j t i smr t ne pozna usmi
l j e n j a , ne glede na čas in 
pr ipravl jenost človeka, kdai 
s e je pr ipravl jen posloviti od 
svojega življenja. Vsi. o rav 
vs i so se sklanjali nad gro
b o v e svojcev, slišati je bilo 
l e šepet, kajti vsi se zaveda
lo, da je ob spomenikih in 
na pokopališčih k ra j . oosve-
č e n tistim, ki t u počivajo... 

Ta dan me je pot v o d i l a 
mimo samotnega groba Dod 
Varejskim bregom, sredi m a 
lega gozdička, kjer je umrl 
borec za našo svobodo. Tudi 
nJemu so prižgala svečke, go
milo na so krasi le kr izanteme 
]ri toVo ip hilo DOvsod. si
rom po naši svobodni d o m o -
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MATAJUR - dvajsetletnik 
MATAJUR — slovensko glasilo beneških Slo

vencev, ki živijo na najzahodnejšem delu slovenske 
zemlje — je slavil pred nekaj dnevi svojo dvajset
letnico. 

List je začel izhajati v oktobru 1950 ter je mo
ral, kot sam pravi v svojem uvodniku ob dvajset
letnici, »bojevati dvojno bitko: bitko za bralce med 
našimi ljudmi, ki skoraj niso znali svoje materin
ščine, in bitko z italijanskimi oblastmi, ki še da
nes, vsaj uradno, nočejo priznati naših osnovnih 
nacionalnih pravic«. 

Beneška Slovenija je, žal, ostala tudi po drugi 
svetovni vojni zunaj meja osvobojene Slovenije. 

Matajur je tako torej borec za enakopraven od
nos italijanske države do Slovencev, za njihove 
narodnostne pravice, za izboljšanje njihovega go
spodarskega položaja. Vneto opozarja javnost na 
krivico, ki jo trpijo beneški Slovenci zaradi go
spodarskega zapostavljanja njihove deželice, zara
di tega, ker država nič ne ukrene, da se ne bi to
liko beneških Slovencev moralo izseljevati v tujino. 

Ob jubileju uredništvu Matajurja iskreno česti
tamo ter mu želimo v imenu vseh naših bralcev še 
mnogo novih uspehov pri utrjevanju slovenstva na 
njihovi najzahodnejši meji, v boju za enakoprav
nost Slovencev v beneški Sloveniji ter za njihov 
boljši jutrišnji dan. 

iiladi O kmetijstvu 
Večkra t smo pisali o tem, 

kako mladi s podeželja »dr
ve« v mesta , v • o le in daleč 
izven svojega rojstnega k r a 
ja iščejo zaposlitev, doma pa 
puščajo posestva v rokah 
svojih s taršev, ki si niti na 
večer svojega življenja ne 
morejo privoščiti razvedri la , 
kaj šele udobja, ki za nj im 
teži naš mladi rod. Vse to 
je res, venda r ne smemo vseh 
mladih soditi po posamezni 
kih, ki so doma res pusti l i 
svoje za delo nezmožne s ta r 
še, sami pa potem odšli v 
mesto ali v tujino na delo 
ne oziraje se na to, kako bed-

"no žive njihovi s tarši . Dosti
k r a t taki otroci niso pokazali 
nobenega sočutja do svojih 
staršev, toda, ko so dozoreli 
v jeseni plodovi t rdega 
dela, so se spomnili na dom 
in tudi prišli domov, toda 
prišli so samo »pogledat« in 
si »naložili« v svoje av tomo
bile jabolka, krompir,- moko 
in še drugo. Starši jih niso 
zavrnili , ke r so pač njihovi 
otroci. 

Ze prej pa sem zapisal, da 
niso vsi taki, kakor je navad
no sodba o mlad ih s podeže
lja. Ko sem pred k ra tk im o-
biskal nekaj kmet i j na Leš-
niei. Dobravi, Lešniškem v r 
hu in Tomažu, sem ugotovil, 
da so od tam mladi res od
šli v mesta, vendar pa j ih je 
veliko ostalo tudi d o m a . na 
kmeti j i . Veliko mladih sem 
srečal, p redvsem deklet, ki 
pomagajo s taršem pri kmeč 
kem delu. Neka te re od teh 
sem poprosil za razgovor. Na 
zastavljena vnrašanja so mi 
radi odgovorili. 

Marija S. iz Lešnice mi je 
na vprašan ie : Kako. da si o-
stala doma? oreprosto odgo
vorila : 

'»Doma sem ostala zato. 
ker vidim, da je s taršem po
t rebna moja „pamQč. Nikdar 

si nisem želela oditi z doma. 
Doma je naj lepše. Želim sa
mo, da bi mi še napre j bilo 
tako lepo kot mi je bilo do 
sedaj . Čeprav je kpiečko de
lo res trdo, pa venda r ni t a 
ko hudo, da ne bi bilo mogo
če vzdržati.« 

S tanko L. iz Dobrave , pa 
mi je na gornje vprašan je 
nekoliko obširneje odgovoril : 

»Doma na kmeti j i sem o-
stal p redvsem zato, ker me 
to delo zelo veseli. Sem edi 
ni sin in bom tudi podedo
val posestvo. Torej mi po 
vsem tem ni preosta lo d ru
gega, kot da sem ostal do
ma. Osnovno šolo sem kon
čal s p rav dobr im uspehom, 
toda tudi kme t potrebuje 
čim več znanja.« 

Vidim, da rad de l a š ' s s t ro
ji . Ali mi lahko poveš, ko
liko imate zemlje? 

»Imamo osem hek ta rov 
zemlje, od tega je približno 
polovica obdelovalne. Na šti
rih hektar j ih pa je za tri 
ljudi k a r precej dela. Včasih 
nam pridejo pomagat tudi 
sosedje, večino dela pa opra 
vimo sami, ker je najcenejše 
pač tisto, k a r sam napraviš.« 

Tako sem šel od vasi do 
vasi in se pogovarjal z mla 
dimi o kmet i j s tvu, o tež
kem vsakdan jem delu in še o 
marsičem. Vsi pa so bili 
mnenja , da je pač na kmet ih 
najlepše, čeprav je t reba ve
l ikokrat t rdo delat i in se bo
riti za vsakdanj i kruh. 

F. K. 

Pričetek 
esperantskega tečaja 

bo v ponedeljek, 9. 11. ob 
18.30 v društveni sobi NA
RODNEGA DOMA I. nads t r . 
O tem obveščamo pr i jav l je 
ne interesente s prošnjo, da 
bodo točni! 

J. D. 



Neznana usoda 

Marinka se še 
ni vrnila 

P r e d več kot le tom in pdl, 
točneje 17. ma rca 1969. leta 
je neznano k a m odšla š t i r i 
letna deklica Mar inka Z a j -
ko iz Žetal in je še do danes , 
kl jub in tenz ivnemu iskanju 
ni uspelo naj t i . 

Kmet i j a Zajkovih leži s r e 
di gozdov pod Tisovcem. 
Starši imajo manjšo k m e t i 
jo, zato oče F r a n c dela p r i 
ložnostno v gozdovih. T a k o je 
bilo tudi t is tega usodnega 
dne, ko je oče odšel z m o 
torno žago v bližnji gozd, 
kjer je podiral drevje . M a 
rinka in njena nekoliko s t a 
rejša polsestra sta gnali živi
no na napa jan je . Med potjo 
pa se je mala Mar inka u s t a 
vila ob o t roškem igrišču (pe
sku), ki je bilo oddaljeno k o 
maj kakih 200 me t rov od do
mačije. Od tu dal je pa je za 
njo izginila vsaka sled. 

Zaman so jo t istega dne 
iskali s tarši , sosedje in p r e 
iskovalni organi, lovci pa t u 
di šolarji, ki so preiskal i , l a 
hko bi dejali ko rak za k o r a 
kom po gozdovih in g rapah , 
ob vseh bližnjih potokih, a o 
deklici ne sluha ne duha. 
Mnogi namreč menijo, da če 
bi tedaj , t istega uspdnega 
marca bila n a r a v ^ p o k r i t a še 

z snežno odejo, bi bilo i ska
nje p r a v gotovo uspešnejše. 
Tedaj bi jo l ahko sledili v 
snegu. Deklica pa v snegu 
p r a v gotovo ne bi zašla v 
gozd in v neznano. 

Ko sem nedavno tega obi
skal n jene s tarše Katico in 
F ranca , sem zvedel, da sta 
še vedno prepr ičana , da je 
n juna hčerkica živa. Nista 
pa hotela povedat i nič d o 
ločenega in venda r sta p r e 
pr ičana, da nad tako m a j h 
nim in nebogljenim ot rokom 
ni storil nihče zločina. Res 
pa je, da med l judmi, kot je 
ob takšn ih p r imer ih pač n a 
vada, krožijo razl ične govo

rice. Mnoge od teh so p r e 
iskovalni organi skrbno p r e 
verili in raziskali , a žal brez 
pravega uspeha. Dosje še t a 
ko ni zaključen. Organi j a v 
ne varnost i , ki bedijo nad 
s lehern im še tako ma jhn im 
življenjem, ga še niso zaprli . 
V n jem se zbirajo vedno n o 
ve podrobnosti , ki niso ob 
javl jene . Okoliščine, v k a t e 
r ih je Mar inka izginila, so t a 
ko še vedno skrivnost . 

Naj zapišemo še izjavo n e 
srečne m a t e r e Katice, ki je 
mogoče že tol ikokrat izjavi
la: »Izginitev moje hčerke 
mora biti e n k r a t pojasnjena. 
Nič ne ostane vedno sk r i 
t o . . . « Upajmo in želimo, da 
bo mala Mar inka s pomočjo 
pre iskovalnih organov č im
prej našla pot v objem s ta r 
šev, ki jih p r a v gotovo zelo 
pogreša a sama, žal ne m o 
re naj t i poti do n j i h . . . 
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Sestali so se mentorji mladih člo<nov RK 

Obsežni načrti 
v Slovenski Bistrici so se 

sestali mentorj i mlad ih čla
nov RK iz vse občine, pogo
varjal i pa so se o nada l jnem 
delu, ki bo, vsaj po načr t ih 
sodeč, izredno razgibano. 

Mladi člani RK bodo k m a 
lu pričeli izvajati akcijo zbi
ranja denarn ih sredstev kot 
pomoč obnovi cen t ra slepih 
v Skofji Loki. V tej vseslo
venski akciji naj bi s p roda 
j an jem paličic, ki so znak 

slepih, zbrali okoli 100.000 
dinarjev, v Slovenski Bistrici 
pa računajo, da bodo lahko 
zbrali okoli 2500 dinarjev. 

V naslednj ih mesecih bo
do na osnovnih šolah izvedli 
konference organizacij RK, 
kasneje pa še sklepno v ob
činskem merilu. Pionirji se 
bodo vključili tudi v akcijo 
propagi ranja krvodajals tva, 
v tem mesecu oa bodo sode
lovali po svojih možnostih 
seveda, v akciji boja proti 
alkoholizmu. Po vseh šolah 
bodo pisali naloge, najboljše 
pa bodo nagradi l i . 

Februar ja prihodnje leto 
bo občinska organizacija RK 
organizirala akcijo za le tova
nje zdravs tveno in socialno 
šibkih otrok, ki nimajo mož
nosti, da bi lahko odšli na 
letovanje. V tej akciji bo 
vsekakor potrebna širša 
d-ružbena podpora, saj nam 
ne sme biti vseeno, ali imajo 
otroci možnost letovati v 
zdravs tvenih kolonijah ali 
ne. 

Vodje mladih članov RK, 
so se tudi dogovorile, da bo
do pričeli zbirati pomoč za 
šolske m l e č n e kuhinje. V ta 
namen n a j bt zbirali sadje 
in zelenjavo ter tako oooe-
strili jedilnik šolskih kuhin j . 

Pionirji bodo posebno oo-
zornost nosvetili tudi proble
mom sDlošne in osebne higi
ene. Dogovorili pa so se tu
di, da bi b i lo ze lo koristno, 
če bi čimveč dopisovali v Ci
ciban. Pionirski list in Pio
nir, saj bodo ti mladinski 
listi posvetili več oozornosti 
naporom organizacije RK, 

Načrtov ie vsekakor veli
ko, orav na bi >ilo. da bi čez 
nekaj mesecev usotavljali , 
da so bili uresničeni. 

D. U. 

Priekija v pozno-
jesenskih barvah 

Ce v teh dnevih pojdete 
skozi našo Prleki jo , nehote 
pomislite, da je tu res n a j 
lepše. Ne bom veliko pisal o 
tej jesenski idili in o prel i 
vajočih se ba rvah naših goz
dov, ne bom pisal o lepoti p r -
leških deklet in fantov, o 
njihovi l jubezni, temveč o 
kmetu, ki ima sedaj v jese
ni največ dela. 

Ko sem se pred nekaj d n e 
vi peljal skozi Mihalovce, 
sem se nehote ustavil ob po
gledu na polja, njive, t r avn i 
ke. Vsepovsod se oko us t av 
lja na upognjenih h rb t ih 
Pridnih kmetov, ki posprav
ljajo t rud celoletnega dela. 
Kljub hladu je mars ika te ra 
Potna sraga stekla po licu. 
mars ika tera ženica se je le 
stežka zravnala , da bi vsaj 
nekoliko odpočila hrbet od 
t rudapolnega dela. Stal sem 
in gledal, gledal. Od nekod 
Je rahla jesenska sapa pr i 
nesla ub rano petje. Ozrl sem 

se v h r ib in ugotovil, da v 
gozdu nekdo grabi j a listje. 
Napoti l sem se v hr ib in ko 
sem prišel do roba gozda, sem 
presenečen obstal : v gozdu 
so namreč štiri s tarejše že
nice grabl ja le listje in zraven 
prepevale lepe slovenske na 
rodne pesmi. Ti glasovi so 
zveneli t ako ubrano , tako do
mače, da sem nehote sedel 
in poslušal. Počutil sem se 
kakor doma. Rahli jesenski 
veter, domača pesem, žarki 
toplega jesenskega sonca: ali 
si lahko zamislite, kakšno bo
gastvo je za preprostega člo
veka spoznanje, da moj ro
jak, kmet , tudi v najtežjih 
dneh zapoje in si s .sloven
sko, svojo domačo nesmijo. 
preganja težke ure in dnev
ne skrbi in jo tudi ve ceniti. 
Takšen je naš prleški kmet, 
ki smo ga vedno poznali, kot 
prešernega človeka nekoč in 
ki je takšen ostal do današ 
njih dni . F . K. 

Po sv^etovnem prvenstvu v gimnastiki v 
Ljubljani 

Cerarjev zlati konj 
Veličastna pr i redi tev telo

vadcev z vsega sve ta je kon
čana. Dober glas o organiza-
torskih sposobnostih l jub
l janskih špor tn ih delavcev 
in s tem, seveda, Slovenije 
in Jugoslavije, j e spet polnil 
časopisne stolpce sirom po 
svetu. Zasluženo, kajt i kon
čano je bilo svetovno p rven
stvo, bleščeče kot nikoli do
slej . 

Miro Cerar , neuklonl j ivi 
jezdec na konju, je Jugosla
viji priboril še eno zlato m e 
daljo. Skoraj odveč so vse 
besede, kajt i Mirovo zlato 
govori najbol j prepričl j ivo. 
To je njegova t r ideseta m e 
dalja v bogati špor tn i ka r i 
eri, ki j ih je dosegel na ev
ropskih in svetovnih p rven 
stvih ter olimpijskih igrah. 
V zgodovini moške g imna
stike sta bila doslej bolj 
uspešna samo sovjetska te 
lovadca Šahlin (35) in Titov 
(31). 

Cerar jeva naloga je bila 
težka, boj še bolj . Nastopiti 
pred domačim občinstvom v 
rodnem mestu je najhujša 
preizkušnja, Pres ta l jo je 
tako, kot so mnogi tiho upa
li. Konj z ročaji je že več 
kot desetletje njegova disci
pl ina; p r imat in čast je 
ubrani l tako, kot zna to sa
mo on — športnik svetovne
ga slovesa. Mnogi mlajši 
tekmovalci so občudovali 
Cerarjevo »umetnost«, in ta
ko kot tisočglava množica, 
ki je napolnila tivolsko dvo
rano, so imeli kaj občudova
ti. 

V dvorani so zadoneli zvo
ki jugoslovanske himne, za
stava je bila iznad vseh, 
skra tka doživetje, ki bo v 
zgodovini jugoslovanskega 
športa ostalo kot enkra tno . 

In ne samo Miro, tudi 
ostali tekmovalci jugoslovan
ske vrste, so dosegli uspeh, 
kot še nikoli doslej. Omeni 
mo naj samo četr to mesto 
mladega Vratiča na konju, 
po -nnenju mnogih so ga sod
niki oškodovali za medaljo 
in četrto mesto moške vrste, 
pa tudi deseto mesto naših 
deklet. Skra tka , uspeh, ki se 
ga nismo mogli nadejat i niti 
največji optimisti . 

Naslednjih nekaj vrst ic 
moram posvetiti izrednim ja
ponskim telovadcem, ki so 
poskrbeli za največ navdu
šenja in aplavza številnih 
gledalcev. Njihova premoč 
je bila tako očitna kot še no
beno leto doslej. 

V ekipni konkurenci .so pu
stili naibolj neva rne t ekme
ce — SZ. daleč za seboj. Na 
posameznih orodiih. pa so 
bili. razen konja z ročaji, 
nepremaglj ivi . Vseh šest Ja
ponskih telovadcev .̂ e ie v 
dvanais te roboiu uvrsti lo 
m^d deset naiboli^ih na sve
tu. Svetovni prvak ie oostal 
Kenmotsu. drugi je Tsukuha-
ra. tretji Nakajama, šele na 

če t r tem mestu pa je pr i s ta l 
najboljši sovjetski te lovadec 
Voronin. Peti je njegov r o 
jak Kl imenko. šesti J aponec 
Honma. sedmi njegov rojak 
Hayata , osmi spet p r eds t av 
nik Japonske Kato in odl ič
ni deveti Cerar . Deseto m e 
sto med najboljšimi pa je 
spet pr ipadlo sovjet.skemii 
telovadcu Diamidovu. Vrs tni 
red moških ekip je nas led
nji: 1. Japonska , 2. Sovje t 
ska zveza, 3. Nemška d e m o 
krat ična republ ika, 4. J u g o 
slavija, 5. Poljska itd. 

Med ženskimi ekipami je 
zmagala Sovjetska zveza, 
druga je Nemška d e m o k r a 
tična republika, tret ja Če
škoslovaška, četr ta Japonska , 
peta Romunija itd. Med po
sameznicami je bila najbolj 
uspešna presenetl j ivo T u r i -
ščeva (SZ) druga je bila Zu -
choldova (NDR) tretja pa 
Voronina (SZ). or. 

Ormož : Beltinci 
42 : 10 

v sredo, 28. oktobra je RK 
»Jože Kerenčič« iz Ormoža 
odigral p rvens tveno roko
metno tekmo z RK Beltinci 
in moštvo visoko porazil z 
rezul ta tom 42:10 (polčas 24:2). 

Vsi smo več ali man j p r i 
čakovali , da bodo Ormožani 
spet zmagali, kot so zmagali 
v vseh prejšnj ih t ekmah , 
vendar pa je bil rezul ta t 
končno potrdilo za pr izadev
no igro in obenem dokaz, da 
šibak lahko zmaguje tudi 
močnejšega nasprotn ika . 

Ves čas igre so Ormožani 
bili nestrpni , ker so pr iča
kovali vse pre j , kot res t a 
ko sijajno zmago. Takoj v za
četku je moštvo RK »Jože 
Kerenčič« zaigralo tako, da 
smo vsi tisti, ki smo ga 
spremljal i v Beltince, bili 
ponosni nan j . 
Vsekakor je t reba pohvali t i 
vra tar ja Franca Ožeka, ki je 
tokrat kot vedno res sijajno 
branil . Nasploh pa je vsa e-
kipa zaigrala res pohvale 
vredno. 

Ko sem po tekmi vpraša l 
tu in tam ka te rega gledalca 
za mnenje o tekmi, je odgo- , 
vor bil vsepovsod enak : i 

»Ker so Ormožani bili t e h - j 
nično boljši, so tudi zrna- -1 
gali!« j 

Igralec RK Beltinci Rado i 
Maklev je dejal : »Vzrok za 
naš neuspeh je predvsem to. 
da n imamo rednih t r en in 
gov,« sodnik, ki je sodil na 
tej tekmi. Viktor Pevc iz 
Gornje Radgone pa je d o 
dal: 

»Včasih so iz Pomurja iz
hajali dobri rokometaSi, d a 
nes pa na žalost tega ni ve*, 
ker kl jub veliko mladin-_ 
cem ni zainteresiranosti , ka - ' 
kor tud; ni organizacije, ki 
bi mladince združevala in iih 
z rednimi treningi usposab
ljala.« F. K-



Jubilejna predstava 
Ju t r i , v petek zvečer ob 20. 

uri bo v p tu jskem gledališču 
Finžgarjeva l judska d rama 
Razvalina življenja, v poča
stitev 35-letnega gledal iške
ga udejs tvovanja režiserja 
Petra M a k a . Režiser Malec 
(oče mu je bil naš ožji ro
jak od Miklavža pri O r m o 
žu), je končal v Ljubljani u -
či tel j išče, gledališko visoko 
šolo pa na Dunaju. Dalje ča
sa je š tudira l tudi v Pragi 
in v Berlinu. Svojo gledališko 
pot je začel 1935. leta z reži
jo Arxove d r a m e Izdaja pri 
Novari v Ljubl janski Drami . 
— Bil je dalje časa p r i - m a 
riborski Drami — pred in po 
vojni — pr ipravi l je pot za 
poklicno gledališče v Krajlju, 
veliko pedagoško delo pa je 
opravili tudi v mladih, na no
vo ustanovl jenih poklicnih 
gledališčih v Dubrovniku, 
Mostarju, Pul i in Banja L u 
ki. 

Vsega skupaj je v teh svo
jih bogatih gledaliških letih 
zrežiral okoli 150 d ramskih 
del. Posebno so znane n je 
gove uprizori tve klasičnih 
mojstrovin: Antigona, Othe l -
lo, Sen kresne noči, Ifigeni-
ja na Tavridi , Kovars tvo in 
ljubezen, Maria Stuart, ko

medija P rebr i sana norica. I b -
sriova Heda Gabler , Ost rov-
sikega d r a m a Brez dote in 
druge. 

Velik uspeh ao dosegle t u 
di njegove režije Federica G. 
Lorce: Dom Bernarde Albe 
in Mar iana Pineda ter d r a -

Peter Malec 

matizacija Dnevnik Ane 
Frank . Starejši obiskovalci 

maribor.sike Drame se še do
bro spominjajo Knittlo've 
Vie Male, Capkove Bele bo 
lezni in Begovičevega Božje
ga človeka, ki j ih je upr izo
ril Malec. Od slovenskih d r a 
mat ikov je režiral Cankar ja , 
Zupančiča, Finžgarja, Le -
skovca, Kref ta in Torkar ja . 
V p tu j skem gledališču je u-
s tvar i l do zdaj 27 režij , da 
ne omenjamo tistih, ka te r im 
je botroval zadnja leta svo
jega angažmaja pri nas, na 
naših podeželskih prosve tn ih 
odrih (Juršinci, Vitomarci , 
Trnovska vas, Videm, S to -
perce, Levajnci) in bližnjem 
Lju tomeru , kamor je z aha 
jal do nedavna kot gost — 
režiser vsa svoja ptujska l e 
ta. 

Režiserju Pe t ru Malcu ob 
njegovem jubileju želimo od 
srca še mnogo plodnih let na 
odrskih deskah, ki mu po-
menijo ^ v e t . . 

Z obiska v šoli na ravnem 

Ravnatel ja osnovne šole v 
Cirkovcah Lojzeta Knafe l j -
ca smo takorekoč sredi dela 
zamotili pri njegovem delu 
ter ga malce pobaral i o živ
ljenju in delu na šoli. S i 
cer pa ga ni bilo trelsa veliko 
spraševat i , kaj t i na dvor i 
šču pred šolo smo videli zi
darje, ki so pr idno oblačili 
šolo v novo obleko, oziroma 
so opravljali še neka te ra za
ključna dela. medtem ko se 
je poslopje šole bleščalo ob 
večernem soncu v vsem si
jaju, kot da bi jo šele letos 
povsem na novo zgradili. 

V nadal jevanju pogovora 
sem zvedel, da je to že t r e t 
ja večja zdravilna injekcija, 
tokrat res temeljita, še po 
sebej, ker so na tej šoli s re 
di Dravskega polja letos p r 
vič uvedli v vseh razredih 
kabinetni pouk, zlasti za 
predmete kemija, zemljepis, 
matemat ika , slovenščina in 
zgodovina. Se več. Imajo že 
skoraj tudi vse potrebne a v -
diovizuelne pripomočke, ki so 
potrebni za ta najnovejši in 
sodobni pouk učencev na os-
novnili šolah. Zato je sedaj 
pričakovati še boljše učne u-
sDphe učencev, še zlasti, kot 
je DO veda 1 r.^vnateli šole. ki 
tu vzgaja mladi rod in na
še bodoče -^»-oizvaialce. s t ro
kovnjake ter kmečke sinove 
pa hčerke, da že od 1946. le
ta ko je tu Drevzel to od
govorno dolžnost, da njegovi 

učenci kažejo za ta način po
uka dokajšnje zanimanje in 
zato lahko trdimo, da tudi 
usoehi ne bodo izostali. 

Na šoli je sedaj t r inajs t 
oddelkov te r imajo dvoiz-
menski pouk, razen prvega 
in drugega razreda, ki še 
imajo pouk v t reh izimenah. 
Ze naslednje leto pa bo t u 
di tretja izmena odpadla, ker 
bodo v sosednji zgradbi u r e 
dili kuhinjo z jedilnico ter 
delavnico za tehnični pouk. 
Letos se tu uči 336 učenk in 
učencev iz bližnjih zaselkov 
in vasi. Mnogi izmed učen
cev so zelo dobri in ka r je 
še razveseli i vejše. tudi zelo 
radi pomagajo pri vseh po
možnih delih pri obnovi šo
le. Ze pred leti so tu učenci 
sami uredili v bližini šole t e 
lovadno igrišče, na ka te rem 
sedaj prebijejo njihove špor t 
ne ure pouka. 

Vsa dela, ki so jih opra 
vili v času letnih počitnic, so 
opravili v r ekordnem času 
ter z mnogo samoiniciat ive 
ter iznajdljivosti, da z raz
položljivimi sredstvi opra
vijo čimveč. To jim je tudi 
uspelo. To pa po drugi s t ra 
ni pomeni, da za učiteljski 
kolektiv, zlasti še ravnatel ja , 
ni bilo pravih počitnic. Ome
niti velja, da so zidarji, zlasti 
še pleskarji onravili vse delo 
v 40 dnevih. Nekaj so po
magali celo učenci pa tudi 
učitelji sami so mars ikda j 
zavihali rokave, kajt i dalj 

časa bi imeli po t rebne z idar 
ske opaže, več bi iih veljala 
dela, oziroma bi bili s troški 
večji. 

Letos so uredili tudi pot re
ben pros tor za garderobe in 
umivalnice, kjer je učencem 
vedno na voljo topla in mrz 
la voda, ka r j im bo še po
sebej p rav prišlo pri uri t e 
lovadbe, ker se bodo lahko 
pošteno umili ter uredil i 
svojo zunanjost . 

Vsekakor se je od leta 
1968, ko sem šolo zadnjič o-
biskal. zelo dosti sp remeni 
lo. Na šoli izdajajo učenci 
svoje glasilo v ciklostilni t eh 
niki, ki so mu dali naslov 
»NAŠE POLJE«, v ka te rem 
se zrcalijo vsa njihova ho
tenja in delo pa tudi njihovi 
učni uspehi in zato lahko u -
pravičeno zapišemo, da na tej 
šoli, sredi post ranih in ro 
dovitnih polj, med vedno ze
lenim Pohorjem in Bočem, 
raste med žitnim klasjem 
mladi rod, ki si bo na tej 
šoli pridobil več kot o.snovno 
znanje, ki mu bo potrebno na 
poti skozi življenje. 

Ker ob mojem obisku n i 
sem imel sreče, da bi naletel 
na Mirana . Kajzerja, ki je 
znan kot odličen risar, ga v 
imenu > uredniš tva Tednika 
prosim, da nam pošlje k a k š 
no uspelo risbo iz dela in živ
ljenja v šoli. Radi jo bomo 
objavili. 
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Naša pisma 
Kako sem se n^aučil 
varčevati 

Spominjam se, kako sem 
prvič začela varčevat i . 

Mesec j a n u a r se j e bližal 
koncu, ko sem nekega dne 
pomi.slLla, da bo k m a l u 8. 
marec — dan žena. 

Razmišljala sem, kako bi 
mamica bila vesela, če bi ji 
kupila t iste pre lepe robčke, 
obrobljene s čipko, ki si j ih 
je vedno želela. Vedela sem, 
da so precej dragi in da bom 
morala začeti takoj va rčeva
ti vsak dinar , če j ih ji bom 
hotela podari t i . 

Od tistega dne, ko sem raz
mišljanja o darilu, sem začela 
dajat i v škatlico ves drobiž, 
ki sem ga dobila za s ladka
rije in žvečilne. Škatl j ica je 
bila vsak dan bolj polna, jaz 
pa sem večkrat preštevala 
njeno vsebino. 

Tako je prišel 8. marec . 
Zgodaj zjutraj sem s ška t -

Ijico pohitela v trgovino in 
kupi la tiste pre lepe robčke. 
Videla sem, da mi je ostalo 
še nekaj kovancev in sem 
kupila še dva nageljna. Še 
vedno se živo spominjam 
maminega veselega obraza, 
ko sem ji voščila praznik in 
ji dala dari lo. 

Ce ne bi začela varčevati , 
ne bi mogla razveselit i m a 
me. 

Sedaj , ko sem že večja pa 
vem, da je boljše hrani t i de 
n a r v banki . 

Aida Nurudinovič , V. b 
raz. osn. šole F r a n c Osojnik, 

Ptuj 

Domotožje 
Prvič sem bila dalj časa 

zdoma, ko mi > bilo deset 
let. Tak ra t sem se odpeljala 
s sošolci za dvajset dni na 
Divčibare v Srbijo, kjer so 
se zbrali pionirji in pionirke 
iz vseh republ ik Jugoslavi je . 

Veselila sem se dolgega po
tovanja, hkra t i pa sem bila 
žalostna. S solzami v očeh 
sem se poslavljala od doma
čih. 

V Divčibarah so nas pio
nirji pri jazno sprejeli in po
zabila sem na dom. Našla 
sem prijateljico, s ka tero sva 
preživljali počitniške dni. 
Dnevi so tekli in v meni se 
je oglasilo domotožje. Stoži-
lo se mi je po mami , po b ra tu 
in po toplem domačem ognji
šču. Šele t ak ra t sem prvič 
živo začutila, kaj pomeni be 
seda dom in koliko je vred
na mama . 

Nihče me ni mogel poto
lažiti, kajti hrepenela sem po 
domačem krogu. Hrepenenje 
se ie sprevrglo v obup in 
dnevi so potekali po polže
vo. Odločila sem se, da bom 
šla domov ka r peš. Neka ne
vidna sila me je vlekla proti 
domu. 

Končno je preteklo dvaj.set 
dni in prišla je ura odhoda. 
Poslovila sem se od pionir
jev, s ka te r imi sem delila 

taborniške dni in s sošolci 
odpotovala domov. 

Na domači postaji me je že 
čakala m a m a . Vrgla sem se 
j i v objem in od sreče za ih-
tela. Sklenila sem, da za t a 
ko dolgo časa ne bom več za
pustila domačega ognjišča. 

Danica Petek, VII. a, 
osn. šole Gorišnica 

Na vasi 
Sredi zelenega ptujskega 

polja leži vas Gorišnica. Vas 
se razteza ob glavni cesbi, ki 
vodi iz P tu ja v Ormož, m n o 
gi l judje pa so se ustanovil i 
na s t ransk ih stezah, kjer j ih 
ne vznemir ja u t r ip m o d e r n e 
ga življenja. 

Vstajalo je ju t ro in ljudje 
so že hiteli za soncem na n j i 
ve. Tudi sam sem se odpra 
vil za njimi, da bi opazoval 
ljudi, ki so se kakoir č rv ič-
ki izgubili med polji. Veli
kanska pisana preproga se je 
širila pred menoj . Na njej je 
valovilo dozorevajoče žito, v 
ve t ru je šelestela koruza, na 
krompir išču so se prebuja l i 
hrošči. 

Lepota poletnega ju t r a me 
je tako omamila, da sem le 
gel v žito in zaspal. N a e n k r a t 
me je prebudil s t rašanski r o 
pot. Pred sabo sem zagledal 
vel ikanski stroj in od s t r a h u 
pozabil n<a njegovo ime. Šele 
čez čas sem se spomnil , da je 
to kombajnr s troj , ki hk ra t i 
kosi in mlati ži tarice. P r e 
strašen, ker me je zbudil, sem 
odšel z njive. 

Pot se je vila med oza ra 
mi in že od daleč sem zasl i
šal petje kose, ki je n e u s m i 
ljeno kosila dozorela žitna 
stebla. Hudo se mi je s tor i 
lo, ko sem videl, kako n e 
močno pada klasje na zemljo, . 
od koder ga pobirajo p r idne 
roke kmečkih žena in deklot, 
da ga povežejo v snope. T o 
da v duhu sem že videl s ladek 
kruh, ki ga bodo iz moke u -
mesile gospodinje, da bodo 
z njimi nasiti le lačne l judi . 

Taval sem po polju, se ozi
ral v levo in desno in s po
gledom spremlja l garače, ki 
so krivili svoje h rb te pod 
žgočim soncem. Utrudi l sem 
se, zato sem se obrn.i.1 proti 
domu. Na domačem dvorišču 
sem dejal : »Tako je pač 
kmečko življenje.« 

Iztok Matjašič, VIII . raz. 
osn. šole Gori.>nica 

Koristni 
nasvet 

Zrezek se ne bo opr i jemal 
kladiva pri tolčenju, če ga ' 
bomo od časa do časa n a m o 
čili v mrzlo vodo. Mokra naj 
bo tudi deska, da bo vsrkala 
manj mesnega soka. 



Kmet med »meščani« 
Nekaj dni ie od tega, k a r 

sem se mudi l v P tu ju . Vsak
do, ki hodi v P t u j , gotovo ve, 
kol iko ljudi se »obrne« na 
avtobusni postaji . Zelo veliko 
l judi je bilo tudi tisti dan, 
ko sem sam prišel v P t u j . 
Ko sem z ostali,mii potniki iz
stopil iz ormoškega av tobu
sa, se je začelo tisto značilno 
p re r ivan je in gneča, kaikor 
se začne na vsaki postaji po 
pr ihodu avtobusa ali v laka . 
Dobro se spomnim, da je 
pred menoj stopal s tar m o 
žakar , ves sključen in m a j 
hen in kakor sem pozneje u -
gotovil, da m u je namreč za
radi starosti upešal vid. To
rej možakar je stopal in v 
gneči in vsesplošnem p r e r i 
vanju prišel do gruče dolgo
lasih fantov, ki so stali na 
av tobusnem peronu in se niso 

hoteli umakni t i , tudi temu 
s t a remu možičku ne. Tedaj se 
je iz gruče oddvojdl črnolas 
fant in zavpil nad s ta rčkom: 

»Preklet i pauer , nauči se 
raje hodit i po mestu, šele po 
tem pojdi v mesto. Ti ne spa 
daš med nas meščane, ker 
zaudar jaš po gnojnici in 
kmet ih , za ka te re med nami 
ni mesta!« 

Se je zavedal sploh besed. 

ki j ih je izrekel ta bednik? 
Zrasel j e iz kmetov, kmet 
m u skrbi za vsakdanj i k ruh , 
iz kmeta je zrasla ku l tu ra , ki 
je temu pr in iankuje , kmet j e 
enakopraven ustvar ja lec b la 
ginje, kmet je tisti, ki ga je 
postavil »na noge«, a ga 
kl jub t emu omalovažuje. Z a 
vedal bi se na j , da bo nekoč 
tudi sam ubogi starec. 

F. Kelemiina 

Kino 
G O R I Š N I C A 

8. novembra ameriški film 
L A V R E N C E A R A B S K I . 
L J U T O M E R 

7. in 8. novembra nemški 
film H E L G A ; 11. novembra 
francoski film V E S E L O L E 
T O V A N J E . 
T O M A Ž PRI O R M O Z U 

8. novembra italijanski film 
V K R E M P L J I H Z L A T E G A 
Z M A J A . 
Z A V R C 

8. novembra ameriško-ita-
lijanski film V S E N C I K O L -
T A . 
O R M O Ž 

7. novembra ameriški film 
P O L J U B I M E , N O R C E K ; 8. 
novembra japonski film U-
P O R . 
V E L I K A N E D E L J A 

7. novembra japonski film 
U P O R ; 8. novembra ameriški 
film P O L J U B I M E , N O R 
Č E K . 

Napako je trebo odpraviti 
Anica Kikec prebiva z m o 

žem v novem naselju v Slo
venski Bistrici, v s t anova
nju, za katerega odmeri ta 
vsak m.esec okoli dvajset s ta
r ih tisočakov. Oni dan pa mi 
je pr ipovedovala , kakšne 

nevšečnosti ima zaradi ene 
same peči, ki greje dnevno 
sobo. Po t rebno je seči malce 
globje v »zgodovino«. Vča
sih ie bila v dnevni sobi lon
čena peč, ki pa je dotrajala 
in so jo porušili . Namesti l i so 
kamin in sprva je kazalo, da 
bo vse v naj lepšem redu. P o 
tem dim n ikakor ni hotel več 
po d imniku navzgor proti 
s t rehi , temveč je neumorno 
pritiskc.1 nazaj . Pr iš l i so 
s t rokovnjaki — dimnikar j i in 
celo ljudje od gradbene s t ro 
ke so bili zraven. Odločili so 
se, da bodo dimno cev p r e 
stavili v zračnik in odtlej bi 
mora l biti mir . Nekaj časa je 
bilo zares v redu. K a m i n je 
grel dnevno sobo, na vsem 
lepem pa se je spet pričelo 
kadit i . Iz odprt ine v zračnik 
pa se je pričelo celo cediti, 
po sveže prepleskanih s t e 
nah seveda. Spet so prišli 
dimnikarj i , to pot pa so u -
gotovili, da zračnik nima »iz
hoda«. Normalno je torej b i 
lo, da je dim pognal nazaj v 

kamin . P rob lem so poskušali 
rešili s težko kroglo, ki pa 
ni prebila » t rdne opore« v 
zračniku. Kikčeva je n e k a j 
k ra t telefonirala Dimnika r 
skemu podjetju v Mariboru, 
da bi njegovi delavci p ro 
blem le uredil i . Ker pa j im 
to ni uspelo, v dnevni sobi 
še vedno ne morejo kuri t i , 
čeprav počasi skozi s tene p r i 
tiska tudi mraz , Kikčeva pa 
nista več tako mlada. 

Povpraša l i smo tudi d imn i 
karja Franca Veličkija, ki pa 
n a m je vedel povedati le to 
liko, da so dimnikar j i svo
je opravili in zračnika niso 
mogli prebi t i . 

Vsa zadeva je p r a v zares 
nepr i je tna . Zgodba se vleče 
v drugi teden, dnevna soba 
pa še vedno ostaja h ladna . 
Menda bi bilo prav , če bi 
s tvar vzelo v roke S t a n o v a n j 
sko podjetje, ki bo že m o 
ralo najti najboljšo rešitev, 
saj Kikčeva plačujeta okoli 
dvajset s tar ih t isočakov n a 
jemnine . Nekdo bo vendar le 
mora l naprav i t i red, kajt i 
zaradi napake v zračniku, 
lahko ostaja soba h ladna lep 
čas. Nikakor pa ne pozabiti, 
da ie tovariš Kikec bolan. 
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Rezervirano 
za Lujzeka 

Dober den drogi Prleki no 
fsa rezervirana žlohta z mo
jega rezerviranega kota! 

K a k vidite, še sen živ no 
me vsokodnevnih knižof no 
težof še neje kop po keblači 
fčesnola. Moren van poveda
ti, ke sen zodje ca j te malo 
začeja z jobolkami kšeftati , 
t ak ke mo nazodjo le še nek-
šni d inar fkup doba. Dosti 
nede, tejko pa le bo, ke mo 
meja fsa j jezo pločano. K a k 
vidite, m a m o zodje cajte 
kejko tejko lepo vremen. Ne
ke se čuje, ke so začeli tiidi 
na sučni uprovi reformo uvo-
ja t i . No, saj vete, da so za j 
reforme ena zlo moderna po-
griintacija. samo nekak po-
malem se toti hasek vidi. 
Tudi mija z našo Mico sma 
uvedla v familiji nekakšne 
sorte reformo no sma zmrz-
nola fse cene v družinskih 
izdatkih. P ra fzaprav van m o 
ren povedati , ke nemama kaj 
zmrzovati saj nama je mošja 
že dovno zamrznola. K a k pa 
je ke z mošton? Z Jurš inec 
sen doba eno zlo na ufbiks 
pismo, ki pa van ga zaen
k r a t zavolo pomanjka ja še 
ne čista točnih nodotkov še 
nemo objava. Lehko pa van 
napišem samo to, ke j e g ro -
tala to pred dnevi zavolo n e -
kšne voge za mošt vogati ena 
vejka gužva. Pre , ke je bila 
tista voga nekak tak nare ta . 
da je kozala meje cukra v 
mošti, kak ga je resnično b i 
lo. Psst . 

Zaj pa še poglednimo, kaj 
nan je napisa F ranček izpod 
Holoz: 

Spoštovoni Lujzek! 
To vena t ak veš, ke je n o 

gomet ali žogobrc kak totemi 
športi boj po domoče p rov i -
mo, p r inas najboj upoš teva
na špor tna disciplina. To 
pred k ro tk in so meli šolari 
osnovne šole na Vidmu pr i 
P tu ju nekšno žogobrcno tek
mo. Hteli so si pač pridobili 
žogobrcni pokal. Fuzbaler i 
so pr i nas t ak poznoni po 
številnih aferah, zato je b i 
lo neke tokega tudi na Vid-
mi. V vejki želji, d;a bi zmo-
gali, so vklučiLi v svojo ek i 
po tudi enega šolskega žogo-
brca. ki pa je že odpika svo
jo šolsko obveznost no zato 
več nebi smej a špilati v vr 
s tah šoiarov. 

To zaj nafsezodjo niti neje 
t ak važno pa če glih je praf 
toti žogobrc dosti prispeva, 
da so dobli Vedemčani tisti 
pokal, najboj važno je seve
da t<j, ke bia t ekma zavolo 
toga razvelovlena no do mo
gli v idemski šolari še en
k ra t pokozati , seveda brez 
svoje staršega kolega, če so 
upravičeni shront i pokal v 
svojo šoLsko vitr ino. 

Lepo te pozdrovla Franček. 

Serbos Franček! 
Resen je tak, kak si v za

četki napisa, da je z fuzbali 
skos no skos gužva no afera. 
J a s bi ti r ad poved a samo 
to, ke mi je kejko man los 
na svoji plesati glovi žoh, ke 
se nesen ša za žogobrca vičit. 
P remoj diiši, pje to ti j e 
kšeft! Ce veš kejko tejko po 
žogi brcnoti , ti takoj kokšni 
f inančno dobro stoječi žogo
brcni k lub ponii^i por mil i -
junčkov no še por s tu t aunžn t 
ploče na mesec. Malo se iz-
kožeš, zabiješ dvo gola pa so 
te takoj pune cajtnge. No ja . 
tak lehko kak sem jas to n a 
pisa glih ne gre, pač pa ti 
poven, ke je gnešji den vsaj 
ke se dohodkov tiče, bojše 
biti nogometaš kak pa p r ed 
sednik občine ali pa koka 
druga vejkša osebnost. 

Ven, ke so videmski šola
ri čisti amate r i no za svojo 
mont ra je okroglega ledra n e 
dobijo nič penez, hteli so pač 
zmogati no so si pomogali s 
svojim s tarš in pejdošon. To 
še neje tak vej ki greh, če 
glih že malo po švinglaji dišL 
Ja s j in kliib turni želin, ke b i 
v povra tn i tekmi drgoč^ zmo-
gali, če ne pa športno no po-* 
steno prenesli svoj poraz. 

Tejko naj bo o toten žogo-
brci. Franček , lepo te p o -
zdrovlan no te vobin, ke mi 
še kaj napišeš. Ce maš resen 
kaj haloške krvi v sebi, mi 
napiši svoj pr ispevek v ha-
lošken narečji . Mislin, ke bi 
bili naši haloški sotrpini t o 
ga še posebno veseli. VeS. 
jas sen dela ma tu ro samo na 
prleški fakulteti , pa sen Se 
tan kumer skos žleza no se 
zato na haloško narečje nič 
preveč viin ne spoznan. 

Bote lepo pozdrovleni nO 
se dobro mej te. 

Vaš vdoni prleški LujS. 



T V spored 
NtlDELJA, 8. novembra 

9.25 Pet minut po domače, 9.30 
Kmetijski razgledi, 10.00 Ktnetij-
ska oddaja, 10.45 Mozaik. 10.50 
Otro.šlca matineja. 11.45 TV kaži
pot, 13.30 Radost Evrope, 17.15 
Nove melodije, 18..TO Mestece 
Pe,yton, 19.45 Cikcak, 20.00 TV 
dnevnik, 20.30 3—2—1, 20,35 Me-
.iaši, 21.35 Godala v ritmu, 21.55 
Športni pregled, 22.23 Poročila, 
23.00 Hokej: Medveščak—Olimpl-
Ja. 

PONEDELJEK, 9. novembra 
9.35 TV v šoli, 10.30 Nemščina, 

10.45 Angleščina, 11.00 Osnove 
splošne izobrazbe, 14.45 TV v šo
li. 15.40 Nemščina, 15.55 Angle
ščina, 16.10 Francoščina, 16.45 
Madžarski TV pregled, 18.00 
Zgodbe o Tuktuju, 18.15 Obzor
nik, 18.30 Po sledeh napredka, 
19.00 Mozaik, 19.05 Diapazon, 19.50 
Cikcak, 20.00 TV dnevnik, 20.30 
B—2—1, 20.35 H. Kipchard: Pri
mer Oppenheimer . . . znani 
obrazi . . . poročila. 

TOREK, 10. novembra 
9.35 TV v Šoli, 10.30 Ruščina, 

11.00 Osnove splošne izobrazbe, 
14.45 TV v šoli, 15.35 Ruščina. 
15.55 TV vrtec, 16.10 Angleščina, 
17.15 I. simfonija, 18.00 Zakaj 
imajo čuki velike oči, 18.15 Ob
zornik, 18.30 Torkov večer z Jo-
žetom Kampičem, 18.50 Rezervi
ran čas, 19.00 Mozaik, 19.05 Tem
ni angeli, 19.30 Nega obraza. 19.50 
Cikcak, 20.00 TV dnevnik, 20.30 
S—2—1, 20.35 Hamlet, 22.55 Poro
čila. 

SREDA, 11. novembra 
9.35 TV v Šoli, 11.00 Osnove 

splošne izobrazbe, 17.15 Madžar
ski TV pregled, 17.45 Napoved 
sporeda, 17.50 Rastimo, 18.30 Ob
zornik, 18.35 Obrežje, 19.00 Mo
zaik, 19.05 Zabavno glasbena od

daja, 19 20 Korenine in krošnje, 
19.50 Cikcak, 20.00 TV dnevnik, 
20.30 3—2—1, 20.35 Teh naših pet
deset let, 21.45 Jazz, 22.20 Poro
čila, 22.25 Nogomet: NDR—Nizo
zemska. 

ČETRTEK, 12. novembra 
9.35 TV v šoli, 10.,30 Nemščina, 

10.45 Angleščina, 11.00 Francošči
na, 14.45 TV v šoli, 15.40 Angle
ščina, 16.10 Osnove splošne izo
brazbe, 16.45 Madžarski TV pre
gled, 17.50 G, Bizet: Otroške igre, 
18.00 Glasbeni ciciban, 18.15 Ob
zornik, 18.30 Izbrali smo v Kra
nju, 19.00 Mozaik, 19.05 Enkrat v 
tednu, 19.20 Doktor v hiši, 19.50 
Cikcak, 20.00 TV dnevnik, 20.30 
3—2—1, 20.35 A. J. Cronln: Pri
meri dr. Finlaya, 21.25 Večer z 
Bratkom Kreftom, 22.05 L. van 
Beethoven: IV. simfonija, 22.50 
Poročila. 

PETEK, 13. novembra 
9.30 TV v šoli, 11.00 Angleščina, 

14.40 TV V šoli, 16.10 Osnove 
splošne izobrazbe, 16.45 Madžar
ski TV pregled, 17.50 Bratovšči
na sinjega galeba, 18.15 Obzor
nik, 18.30 Jazz, 19.00 Mqzaik, 19,05 
V središču pozornosti, 19.45 Cik
cak, 20.00 TV dnevnik, 20.30 3—2 
—1, 20.35 Enooki Jack, 22.55 Po
ročila. 

SOBOTA, 14. novembra 
9.35 TV v Šoli, 11.00 Osnove 

splošne izobrazbe, 11.30 Oddaja za 
prosvetne delavce, 16.55 Obzor
nik, 17.00 Po domače z ansam
blom Toneta Kmetca, 17.50 Dr
žavno prvenstvo v košarki Ra-
botnički—Olimpija, 18.35 Mozaik, 
18.45 Nadaljevanje košarkarskega 
prenosa, 19.20 Po poti slovenske 
državnosti, 19.45 .Cikcak, 20.00 TV 
dnevnik, 20.30 3—2—1, 20.35 Skop
je 70 (festival zabavne glasbe), 
22.05 3—2—1, 22.10 V svetu gora, 
22.50 Nepremagljivi, 23.40 TV ka
žipot, 24.00 Poročila. 

Abiturientum gimnazije ali učiteljišča 

nudimo lepo zaposliilev. 

Sprejeli bomo moške kandidate z od

služenim vojaškim rokom. 

Pismene pri jave ctidajte v upravo Ted 

nika. 

Koncert sol o pevcev 
v torek, 10. novembra , ob 

18. uri bo v dvorani Glas 
bene šole koncert solo pev
cev prof. Mire Konč ič -Mra-
csekove iz mar iborskega Cen
tra za glasbeno vzgo.io, po 
svečen 200-letnici rojstva L u 

dvika van Beethovna. Razen 
Beethovnovih skladb bodo še 
na sporedu samospevi, dueti , 
terceti ter operne ari je H a n -
dla, Mozarta, Schuber ta , 
Corneliusa, Valariča, Glucka 
in Verdija. 

Peli bodo Majda Vodenik, 
Ivica Sluga, Olga Zorko, Edi-
ta Močnik, Sonja Gunžer, 
Majda Svagan in St jepan 
Kunš tek . 

Spremljal i" bodo: pri k la 
virju prof. Milena Papič, v i 

olinista prof. Mirko Pe t rač 
in Majda Gunžer ter čelist 
prof. Bogo Cehovin. 

Vstopnice bodo v p redpro -
daji na Glasbeni šoli v u r a d 
nih u r a h ter eno uro pred 
začetkom koncer ta . 

Ptujska osebnu 
kronika 

Rodile so: 
Nuša Zure j , Zg. Bistrica 

19 — dečka; Ana Bmeršič, 
Mali Okič 49 — Je lko ; Ge-
novefa Mežnarič, Stojnci 67 
— dečka; Mari ja Selinšelc, 
Lancova vas 65 — Tanjo; 
Jožefa Gustin, Visoče 9/a, Ce. 
Ije — Franca ; Alojzija Vo-
čanec, Pavlovski v rh 60 
Jožico; Vera Rogina, Videni 
19 — Bojano; Magdalena 
Priol, Drakovci 87 — dečka; 
Stanis lava Korošec, Zabov-
ci 4 — dečka; Ivanka Vido-
vič. Mejna cesta n. h. — de
klico; Vera Valenko, Zamen-
ci* 12 — dečka; Renata Zu-
panič. L ju tomerska 22 — 
dečka; Štefanija Petek, Mi-
halovci 32 — Mar t ina ; Ma
rija Krajnc , Podvinci 121 — 
dečka; Lidija Maroh, Mejna 
cesta 1 — dečka; Ber ta Strm-
šek. Pob rež i e 120/a — Zden-
ko; Frančiška Slodnjak, Dor. 
nava 82 — Sonjo; Danica Be-
žan, Bučkovci 26 — Damira; 
Alojzija Notesberger, Turški 
v rh 56 — Ivico in Nevenko; 
Marjeta Senica — Cvetkovci 
2 — Danico; Mari ja Vaj da, 
Mala vas 3 — dečka; Neža 
Soštarič, Gabern ik 57 — Li
dijo. 

Poroke: 
Dražen Kustor , Tabakari ja 

17, Dubrovnik in Marija Ko
vač, Ul. J . Potrča 22. 

Umrli so: 
Borut Mlakar , Loka 11, ro

jen 1965, umr l 30. 10. 1970; 
Marija Trafela, Podlehnik 
83, ro j . 1899, umr la 30. 10, 
1970. 

Mali oglasi 

ZAHVALA 
Iskreno se zahvaljujem zdrav

nikoma primariju dr. Praunseisu 
in dr. Gaberšeku, med. tehniku 
Tončku in vsemu medicinskemu 
osebju kirurgičnega oddelka bol
nišnice dr. J. Potrča v Ptuju za 
učinkovito zdravljenje in skrbno 
nego. 

Hvaležna Frida Glaser 

PRODAMO 5 ha POSESTVA s hi
šo in gospodarskim poslopjem v 
Kungoti. Interesenti naj se ogla
sijo v Kungoti 31, p. Kidričevo. 
UGODNO PRODAM nov električ
ni bojler »tiki« — 80 litrski. Na
slov v upravi. 
5 ha POSESTVA s hišo in gospo
darskim poslopjem na ravnem 
terenu v Slov. goricah prodam. 
KovaCec. Svetinci 24. p. Dester-
nik. 
ŠTEDILNIK na drva. nerjaveč 
— levi, prodam za 1.000 din. Na
slov v upravi. 
OPREML.TENO SOBO In kuhinjo 
oddam. Mariborska 30, Ptuj. 
PODPISANI VOJA VELICKO-
VIC. Kidričevo, preklicujem ne
resnične govorice o Cilki Trstc-
njakovl. Kidričevo, in se ji za
hvaljujem, da je odstopila od 
kazenskega pregona. 
PRODAM ŠTEDILNIK Gorenje. 
Lackova 8. Ptuj (Hudina). 
ELEKTRIČNI ŠTEDILNIK na 4 
plošče, skoraj nov, prodam. Ogla
site se v Dražencili 42. 
RAZLIČNE REZERVNE DELE 
za avto C i t r o e n - s p a č e k , prodam 
po ugodni ceni. Alojz Vesenjak, 
Obrez, p. Središče ob Dravi. 
GOSPODINJSKO POMOČNICO 

sprejmem takoj. Janko Zadra-
vec. Pobreška c. 38. Maribor. 

II. seja občinske konference SZDL Ormož 
(Nadaljevanje s 1. strani) 

nega programa. Večja korist 
bo od zakona, ki bo obl iko
van pred spre jemanjem teh 
programov, kot zakona, ki bi 
naj zahteval spremembe že 
sprejetega osnutka p rogra 
ma. 

Tudi us tvar ja lce s redn je 
ročnih programov razvoja je 
t reba ostreje zavezati , da b o 
do pri oblikovanju polit ike 
posameznih skladov, moral i 
predvidet i gradnjo infra
s t r u k t u r e (ceste i. p.) v man j 
razvi t ih območjih. 

Z zakonom in p rogramom 
se ne da vsega na tanko do
ločiti, zato naj bo stalna n a 
loga, da se z orožjem mož
nosti , ki jih bo zakon iiudil . 

bor imo za prakt ično izvaja
nje polit ike do manj razv i 
tih. Najvažnejša naloga je 
izdelovanje razvojnih nač r 
tov in sk rb za kadre , ker 
brez razvojnih načr tov in 
ekipe, ki bo znala take raz 
vojne nač r t e uresniči t i , ne 
bodo izkoriščene vse možno
sti, ki j ih bo zakon nudi l . Za 
to so s t rokovni kadr i osnovni 
pogoj za razvoj man j r azv i 
tih. 

S sklepi, ki jih je konfe
renca sprejela, so Ormožani 
uspešno nastopil i že na za
sedanju področnih k lubov 
poslancev v Ormožu in na 
ses tanku preds tavn ikov občin 
V Ljubljani . 

jr 

Razprava o manjši razvitosti 
(Nadaljevanje s 1. strani) 
Odborniki so bili mnenja , 

da višina narodnega dohod
ka ni zanesljivo in dovolj 
objekt ivno meri lo gospodar
ske in f inančne moči občine. 
Neobjektivnost izvira pred
vsem iz različnih gospodar
skih s t r uk tu r občin. 

Kot smo zaoisali v začetku 
sestavka, je ptujska občina 
na lestvici manj razvitih po 
dosedanjih kri ter i j ih na zad
njem — 11 mestu. To na po
meni , da bi ji lahko more
bitni dodatni kriterij i za do
ločanje man i razvitosti od
vzeli še to, poslednje mesto. 
Odborniki so imeli k osnut 
ku zakona nekai dodatnih 
predlosov in bili mnenja, da 
bi v nr imeru zahtev po več
jem številu meril za določa

nje man i razvitost i uvrst i l i 
še proračunsko potrošnjo na 
prebivalca in stopnjo gospo
darske rasti občine. 

Simon Pešec, predsednik 
občinske^ra sindikalnega sve
ta Ptuj .je v razpravi o os
nutku omenjenesa zakona 
med druffim dejal: »Manjša 
razvitost naše občine nas je 
pripeljala tako daleč, da se 
lovimo v začaranem krosu 
in vpijemo: .Stisnimo naso-
ve.' Vendar pa se vprašuje
mo, kdo naj stesme pas in 
kako ga stesmiti tam. kjer je 
snona že na zadnji luknji?« 
Prav to Iukn,jo pa bo, vsaj 
tako upamo, nekoliko zama
šil zakon, katereea osnutek 
je trenutno v zelo živahnih 
razpravah. 

Obvestilo 
Obveščamo člane Folklor-

neera društva v Ptuju, da bo 
redni letni občni zbor dru
štva v soboto, 14. novembra 
1970. ob 17. uri v salonu go
stilne Novi svet na IVIuzej-
skem trgu v Ptuju. 

Dnevni red: 
t poročilo predsednika, 

blagajnika in nadzorne.eta od
bora. 

2. razprava o delu društva 
in sklepi, 

3. volitve predsednika in 
upravnega ter nadzornega 
odbora. 

Vabimo na občni zbor vse 
redne člane in tudi občane, 
ki se želiio na novo vključi
ti v društvo. 

Predsednik: 
Drago Hasl 

OBVESTILO 
Obveščamo prebivalce naselij Beljski 
vrh, Veliki vrh, Tuški vrh in druge, da 
sta novo zgrajeni visokonapetostni elek
trični vod in jambcrska transformator
ska postaja v Beljskem vrhu pri Zavrču 
pod napetostjo od 7. novembra 1970 
dalje. 
Plezanje po drogovih in jamborju in do
tikanje vodnikov je smrtno nevarno. 
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